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کولیوند:  - شــکیبا  خبر  گروه  سپهرغرب، 
درحالی که طرح جداره ســازی پیاده راه بوعلی 
جزء طرح های بازآفرینی شهری مصوب و برای 
آن اعتباراتی درنظر گرفته شــده اســت، اما 
تاکنون اعتبــار مدنظر که در حدود دو میلیارد 
تومان بوده، به این پروژه تزریق نشــده است؛ 
علتی  به موقع چه  تزریق  این عدم  به راســتی 
دارد و قرار اســت پیاده راه بوعلی تسریع در 
اجرای این پروژه را با کدام پشــتوانه اعتباری 

چشم انتظار باشد؟
اجــرای طرح هــای پیاده راه ســازی بــا رویکرد 
انســان محوری و بــا تأکیــد بــر ســامت محوری 
پیــش رفتند، پروژه هایــی که در دل خــود ارتقای 
ســطح تعامات اجتماعی، توجه به محیط زیســت، 
مناسب ســازی فضاهای شــهری بــرای عبورومرور 
آســان تر مردم پیاده و دوچرخه ســواران و مواردی از 
این دســت را جای داده اند. اما به راســتی آیا مسدود 
کردن یک خیابان و ســنگ فرش کردن آن به معنای 
پیاده راه سازی اســت؟ پس ماجرای مبلمان شهری و 
طراحی های منتســب به آن کجــای این ماجرا جای 

دارد؟
یکــی از بحث هایی که در زمینه پیاده راه ســازی 
مطرح بوده، موضوع جداره ســازی است؛ به نوعی که 
بتــوان در کنار زیبایی های بصری و یکسان ســازی و 
البتــه مرمت جداره ها، بافت ســنتی و تاریخی را نیز 
زنده نگه داشت. ما به راستی باید دید که جداره سازی 

پیاده راه بوعلی این روزها به کجا رسیده است؟
پیــش از آنکــه در این زمینه پــای صحبت های 
مســئولین مربوطه بنشینیم، گریزی بزنیم به موضوع 

طرح های بازآفرینی در شهرستان همدان:
شــهریورماه ســال جاری بود که در گفت وگویی 
اختصاصی با حسین افشــاری فرماندار وقت همدان، 

بحث طرح های بازآفرینی مطرح شد.
در این راســتا فرماندار ســابق همدان با اشاره به 
اینکه اعتباری بالغ بر یک میلیارد و 800 میلیون تومان 
برای بهســازی، جداره ســازی و مبلمان پیاده راه های 
میــدان امام، خیابان بوعلــی و اکباتان همدان از این 

محل اباغ شــده اســت، گفت: این پروژه هم اکنون 
پیشــرفتی در حدود 15 درصــد دارد و اداره کل راه 
و شهرســازی اســتان همدان مجری آن و شهرداری 

همدان نیز دستگاه همکار در این پروژه است.
اما به راســتی حال که شاهد پیشروی کُند اجرای 
طرح جداره سازی در همدان هستیم، آیا بخشی از این 
موضوع به اعتبار برمی گردد؟ آیا هم اکنون این پروژه 
فعال اســت؟ چه اقداماتی تاکنون انجام شــده و قرار 
بوده در این محدوده انجام گیرد؟ از این اعتبار حدود 
دو میلیــارد تومان در قالب طرح بازآفرینی شــهری 
تاکنــون چه میزان تخصیص یافتــه و جان دوباره به 

این پروژه بخشیده است؟
در این خصوص بر آن شــدیم تــا گفت وگویی با 
وحید علی ضمیر، معاون خدمات شــهری شهرداری 
همــدان و علی مالمیــر، مدیرکل میــراث فرهنگی، 
گردشــگری و صنایع دستی اســتان همدان ترتیب 

دهیم که در ادامه آن ها را می خوانید:
      پروژه جداره ســازی پیاده راه بوعلی 

فعال است
معاون خدمات شــهری شــهرداری همــدان در 
گفت وگو با ســپهرغرب ضمن بیــان اینکه هم اکنون 
بخشی از اجرای جداره سازی پیاده راه بوعلی به انجام 
رسیده اســت، عنوان کرد: سال گذشته بخش عمده 
جداره ســازی از آرامگاه بوعلی تــا اول کوچه کولانج 

انجام شد.
وحید علی ضمیر در تشریح این موضوع مطرح کرد: 
بحث پاک ســازی جداره ها، جمع آوری زوائد، الحاقات 
و مرمت جداره ها و همچنین یکسان ســازی تابلوهای 
مغازه ها که در ایــن طرح مدنظر بود، بدین ترتیب در 
فاز نخســت از آرامگاه بوعلی تا اول کوچه کولانج این 

اقدامات به انجام رسید.

وی با اشــاره به آنکه تابلوهای چوبــی برای این 
مغازه ها از سمت شهرداری ساخته و هم اکنون نصب 
شده اند، اظهار کرد: در فاز دوم نیز اجرای جداره سازی، 
جمع آوری زوائد، بازسازی و مرمت جداره ها از میدان 

امام تا کوچه سر پُل یخچال انجام شده است.
علی ضمیر با بیان اینکه پیشروی طرح جداره سازی 
این محدوده کاری سنگین بود، ابراز کرد: این محدوده 
دارای بافتی آســیب دیده و قدیمی بود، بدین ســان 

بازسازی آن کاری سنگین بود.
این مسئول با اشاره به آنکه بازسازی این محدوده 
براســاس اصول اباغی میراث فرهنگی و طرح مشاور 
انجام شده است، مطرح کرد: قسمت جداره سازی در 

فاز دوم درحال اتمام است.
معاون خدمات شهری شــهرداری همدان با بیان 

اینکه قســمت پایین پیاده راه یعنی محدوده نزدیک 
بــه میدان امام بافــت میراثی دارد، یادآور شــد: در 
اجرای طرح جداره سازی در این محدوده هماهنگی ها 
با اداره کل میــراث فرهنگی همدان انجام شــده تا 
بتوانیــم مطابق با سیاســت ها و ضوابط مدنظر طرح 

جداره سازی را به انجام برسانیم.
علی ضمیر ادامه داد: پروژه جداره ســازی پیاده راه 
بوعلی هم اکنون فعال بوده و جداره های هر دو طرف 
این پیاده راه در پروژه جداره سازی درنظر گرفته شده 

و با فازبندی، طرح درحال پیشروی است.
معاون خدمات شهری شهرداری همدان در بخش 
پایانی ایــن گفت وگو با تصریح بــر اینکه درمجموع 
تاکنــون بیش از یک میلیــارد و 500 میلیون تومان 
برای جداره ســازی پیاده راه بوعلی هزینه شده است، 

مطرح کرد: این هزینه ها از اعتبارات داخلی شهرداری 
بوده و اعتبارات بازآفرینی به این پروژه تزریق نشــده 

است.
      این طرح جــزء پروژه های بازآفرینی 

شهری مصوب شده است
در ادامــه مدیرکل میراث فرهنگی، گردشــگری 
و صنایع دســتی اســتان همدان نیــز در گفت وگو 
با ســپهرغرب با بیان اینکه در زمینه جداره ســازی 
پیاده راه بوعلی و طرح برخی محورها در این راســتا 
با مشــاور مذاکره کرده  ایم، ادامــه داد: طی مذاکرات 

به عمل آمده برای تهیه طرح وارد کار شده ایم.
علی مالمیر در این خصوص تصریح کرد: پیشروی 
شــهرداری همدان در زمینه جداره ســازی پیاده راه 
بوعلی با نظارت اداره کل میراث فرهنگی استان انجام 

می شود.
وی با بیان این موضوع، خاطرنشــان کرد: پیش تر 
طی چندســال اخیر مرمت میدان امام )قسمت های 
شیروانی اطراف میدان و ابتدای خیابان بوعلی( را به 
انجام رسانده ایم و به صورت مستمر مرمت میدان و 6 
خیابان منتهی به آن و قســمت های شیروانی آن ها را 

پیش می بریم.
مالمیر با بیان اینکه شــهرداری همدان هم اکنون 
اجرای طرح جداره سازی را در بخش هایی از پیاده راه 
بوعلــی به موازات پیش برده اســت، عنوان کرد: این 
طرح جزء پروژه های بازآفرینی شــهری مصوب شده 
اســت و براســاس آن، تمامی طول پیــاده راه بوعلی 

جداره سازی خواهد شد.
درحالی که طرح جداره سازی پیاده راه بوعلی جزء 
طرح های بازآفرینی شــهری مصوب شده و برای آن 
اعتباراتی درنظر گرفته انــد، اما تاکنون اعتبار مدنظر 
کــه در حدود دو میلیارد تومان اســت، به این پروژه 

تزریق نشــده؛ به راســتی این عدم تزریــق به موقع 
چه علتی دارد و قرار اســت پیاده راه بوعلی تســریع 
در اجــرای این پــروژه را با کدام پشــتوانه اعتباری 

چشم انتظار باشد؟
جداره سازی مناســب به منظور بهره برداری بصری 
و البته نگهداشــت بافت سنتی این پیاده راه موضوعی 
اســت که در اجرای طرح پیاده راه سازی همواره روی 
آن مانور داده شــده، اما حال که اجرای این طرح در 
قالب طرح های بازآفرینی نیز دیده شــده است، چرا 
هنــوز تزریق این اعتبارات را به پروژه جداره ســازی 
شاهد نیســتیم؟ امروزه کاربرد پیاده راه ها به ویژه در 
حفاظت از بافت های کهن شهری، جایگاه ویژه ای در 
مباحث شهرســازی پیدا کرده است. اینکه بتوانیم با 
ابــزاری مفید در جهت حفظ فضاهای بافت شــهری 
کهن و آشتی آن با فضای مدرن شهری قدم برداریم 
و در ایــن بین بتوانیم شــاخص های کیفیت زندگی، 
حفظ هویت شــهری، ارتقای ســرزندگی شــهری و 
مباحثــی از این دســت را ارتقــا دهیم، جــزء موارد 
ضروری در برنامه ریزی های شــهری اســت. یکی از 
این روش ها، ایجــاد پیاده راه هایی با حفظ بافت های 
تاریخی شــهری بوده، اما به راســتی در این بین نیاز 
اســت تا پیوســتگی جداره ها، وجود فضاهای سبز و 
مبلمان شهری مناسب نیز دیده شود تا بتوان عاوه بر 
بحث های عمرانی، دستاوردهای اجتماعی و امنیتی را 
نیز شاهد بود. بدین سان امید است حال که پیشروی 
جداره  ســازی و به قولی تکمیل پروژه پیاده راه سازی 
بوعلی را در همدان شاهد هستیم، اعتباراتی که برای 
این پــروژه نیز در قالب طرح هــای بازآفرینی درنظر 
گرفته شده است، تزریق پروژه شوند تا شاهد تسریع 
در اجرای آن بوده و در بند زمان شــدن و پیشــروی 
کُند ایــن پروژه ها را نبینیم، چراکه چشــم انتظاری 
اتمام و تحویل مناســب این پروژه موضوعی است که 
خواسته بسیاری از شــهروندان، پزشکان، کاسبان و 
فعالین در واحدهای صنفی این محدوده اســت، حال 
آنکه حتی تزریق قطره چکانی اعتبارات را هم از سوی 
طرح هــای بازآفرینــی که نام آن را یدک می کشــد، 

تاکنون به خود ندیده است.

ســپهرغرب، گروه خبر - آذیــن رضایی: 
درحالی شهروندان از وضعیت نامناسب حاشیه 
شهر ملایر ســخن می گویند که فرماندار ویژه 
ملایر تنهــا پرداختن به منطقه ناســیونال را 
به عنوان پایلوت عنوان می کند و ســامان دهی 

سایر مناطق را وظیفه شهرداری می داند.
ســامان دهی مناطق حاشیه شــهر، رفع مشکات 
و معضــات این مناطق به منظــور جلوگیری از بروز 
آســیب ها، یکی از وظایــف مدیران در اســتان ها و 
شــهرهای مختلف اســت کــه متأســفانه در برخی 
استان ها و شــهرها این موضوع مغفول مانده و شاهد 
وضعیت اسفناک برخی نقاط کم برخوردار و حاشیه ای 

در شهرها هستیم.
طی ســال های اخیر به همت مســئولان استانی و 
مدیران شهری در همدان حاشیه شهر و برخی مناطق 
کم برخوردار وضعیت بهتری نســبت به گذشــته پیدا 
کرده اند و این امر زمینــه توزیع عادلانه برخی امکانات 

را نیز فراهم آورده که البته بازهم جای کار بسیار است.
اما چندی است موضوع حاشیه شهر مایر به ویژه 
منطقه ناســیونال و منطقه نفت سیاه )بلوار ملت( بر 
ســر زبان ها افتاده و وضعیت نامناســب این مناطق 
اهالی آن ها را نیز شــاکی کرده اســت؛ اما متأسفانه 
مســئولان به این موضوع بی تفاوت بــوده و با وجود 
پرداختن به این مهم در رســانه های مختلف، تغییری 
در وضع موجود پیــش نیامده و هیچ گونه بهبودی را 

در شرایط این دو منطقه شاهد نیستیم.
امــا اینکه مشــکات از زبان شــهروندان عنوان 
شــود، به طور قطع واقعی تر و اثرگذارتر خواهد بود و 
به این منظور با دو شــهروند مایری صحبت کردیم 

و در ادامــه به منظور آگاهــی از پیگیری ها و اقدامات 
انجام شده با فرماندار ویژه مایر نیز گفت  و گو کردیم.

یک شــهروند فرهنگــی مایــری در گفت و گو با 
خبرنگار ما ضمن اشــاره به برخی مشــکات حاشیه 
شــهر مایر، اظهار کرد: مدرســه ابتدایی دو شیفته 
امامــت در این منطقه وجــود دارد که البته طی یک 
سال گذشته با شیوع کرونا تعطیل است، اما به دنبال 
برگزاری جلســه ای با حضور فرمانــدار، وی از وجود 

چنین مدرسه و منطقه ای در تعجب بود.
وی بــا بیان اینکه گویا فرمانــدار مایر در جریان 
بسیاری از مشــکات و مسائل شــهر نیست، گفت: 
فرماندار مایر غیر بومی بوده و متأســفانه در جریان 
معضات و مشــکات این شــهر نیســت و شهر را 

نمی شناسد.
این شهروند مایری با بیان آنکه خانه پدری بنده 
در منطقه نفت ســیاه )بلوار ملت( قرار دارد، تصریح 
کرد: یک ضلع این منطقه امام زاده عبدالله )ع( و ضلع 
مقابل آن نفت سیاه است که می شود گفت یک ششم 

جمعیت مایر در این منطقه ساکن هستند.
وی با بیان اینکه بیشــترین درصد آرای شــهری 
مربوط به دو منطقه مذکور اســت، افزود: این مناطق 
کانون توجه کاندیداها برای راهیابی به شورا و مجلس 

است، اما کمترین توجه به این دو نقطه می شود.
این شهروند فرهنگی مایری بیان کرد: در ورودی 
نفت ســیاه سمت چپ یک ســری زمین خالی وجود 
داشت که شــهرداری آن را از صاحب ملک گرفته و 
تفکیک کرد و بخشی را به ورثه داد و بخشی از اماک 

تجاری را نیز خود شهرداری برداشت.
وی با بیان اینکه متأسفانه شهرداری بخش تجاری 

را بــه افرادی برای ایجاد تعمیــرگاه مکانیکی واگذار 
می کند، ادامه داد: این درحالی است که روبه روی این 
تعمیرگاه ها ملک مســکونی قرار دارد و این تنیدگی 
بافت مســکونی با تجاری که مانع رشد منطقه است، 
قابل توجه بوده؛ متأســفانه الزاماً ورودی این منطقه 

تعمیرگاه است.
این شــهروند مایــری با بیان اینکــه در ورودی 
منطقه نفت ســیاه یک تعمیرگاه تابلویی بزرگ تر از 
تابلوی شــهرداری با عنوان به سمت تراشکاری نصب 
کرده اســت، خاطرنشــان کرد: چندین بار به معاون 
شــهردار و سایر مســئولان در این خصوص مراجعه 
داشتیم که این اقدام در این منطقه که بافت مسکونی 
نیز در آن وجود دارد، جالب نیست و چهره مسکونی 
منطقه را به هم ریخته، اما به این موضوع توجه نشد.

وی با تأکید بر اینکه در ساعات ظهر و غروب عماً 
رفت وآمد در این منطقه غیر ممکن است، یادآور شد: 
به واسطه پارک ماشــین های تعمیری در این منطقه، 

رفت وآمد غیر ممکن می شود.
یک دانشجوی مایری ساکن در منطقه نفت سیاه 
نیز در گفت و گو با خبرنگار ما ضمن اشاره به وضعیت 
نامناســب این منطقه، اظهار کــرد: با توجه به وجود 
تعمیرگاه ها در منطقه نفت ســیاه، ساکنان مشکات 

بسیاری دارند.
وی با بیان آنکه یــک نانوایی در این منطقه فعال 
اســت که مردم نان روزانه خــود را از این محل تهیه 
می کنند، گفــت: تعمیرکارها با لباس هــای آلوده از 
این نانوایی نان تهیه می کنند و ســاکنان نیز مجبور 
به تهیه نان از همین یک نانوایی هســتند و با توجه 
به شــیوع کرونا، احتمال ابتای بیشــتر به دلیل عدم 

رعایت پروتکل ها وجود دارد.
این دانشــجوی مایری بیان کرد: مگر این منطقه 
جدا از شــهر مایر اســت که مســئولان به منظور 

سامان دهی و رفع مشکات آن اقدامی نمی کنند.
وی با بیان اینکه سایر نقاط حاشیه ای شهر مایر 
نیز وضعیت مناســبی ندارند، افزود: منطقه ناسیونال 
افتصاح تــر از منطقه نفت ســیاه اســت و در ورودی 
منطقه پرُ از مغازه های درب و پنجره ســازی و ســایر 

موارد بوده و مشکاتی ازجمله حضور معتادان دارد.
ایــن دانشــجوی مایری با اشــاره بــه فعالیت 
ضایعات فروش ها در منطقه ناســیونال، تصریح کرد: 
تاشــی برای بیرون کردن ضایعاتی ها از سطح شهر 
شــد، اما ظاهراً یک سری مافیا هســتند و نتوانستند 

آن ها را جمع آوری کنند.
وی با بیان اینکه متأســفانه در حاشیه شهر اکثراً 
ایســتگاه تاکســی وجود نــدارد، ادامــه داد: در این 
مناطق خانه بهداشت نیز وجود ندارد و حتی مدرسه 

به سامانی نیز در مناطق حاشیه شهر مایر نیست.
این دانشجوی مایری خاطرنشان کرد: اکثر مردم 
ساکن در این مناطق فاقد سواد بوده و سرشان در کار 
خودشــان است و شغل اصلی اکثر آن ها کارگر روزانه 
بوده، کسی پیگیر رفع مشکات این مناطق نیست و 
متأسفانه مسئولان نیز توجهی به این موضوع ندارند.

وی با بیان اینکه متأســفانه نمایندگان شهرستان 
نیز مســائل دیگر را پیگیری می کنند، یادآور شــد: 
چندین نوبت خواســتار بازدید از ایــن مناطق و رفع 
مشکات شــدیم که درگیر مســائل دیگری هستند 
و اینکه فرماندار ســامان دهی ایــن مناطق را وظیفه 

شهرداری بداند، کار درستی نیست.
فرمانــدار ویژه مایــردر گفت و گو بــا خبرنگار ما 
ضمن اشــاره به پیش بینی طرح ســامان دهی منطقه 
پشت ناســیونال مایر، اظهار کرد: از تمام دستگاه های 
خدمات رســان نیز برای اجرای این طرح دعوت شده و 
درحال برنامه ریزی برای سامان  دهی این منطقه هستیم.

قــدرت الله ولــدی با بیــان اینکه مصوبــه ای نیز 
به منظور سامان دهی این منطقه از استانداری دریافت 
کرده ایم، گفت: استاندار نیز دستور داده است که تمام 

دستگاه ها به این منظور پای کار بیایند.
وی با تأکید بر آنکه شــهرداری درحال تهیه این 
طرح اســت، بیان کرد: امید است با اجرای این طرح 
طی یک برنامه منسجم، بحث آسفالت، کانال، برق و 
جدول گذاری منطقه پشت ناسیونال را به طور هم زمان 

انجام دهیم.
ولدی با بیان اینکه یک برنامه حداکثر ســه ماهه 
به منظور ســامان دهی این منطقه پیش بینی شــده 
اســت، افزود: اجرای این طرح به طول یک کیلومتر 

در این بازه زمانی دنبال خواهد شد.
فرماندار ویژه مایر تصریح کرد: حوزه شــهری به 
شــهرداری مربوط بوده و درحال انجام اقدامات لازم 
در سایر حوزه های حاشــیه شهر است، منطقه پشت 
ناسیونال نیز به عنوان پایلوت و به  طور ویژه در دستور 

کار بوده و مصر بر انجام این کار هستیم.
وی با بیان اینکه درخواســتی مبنی بر مشکات 
حاشــیه شــهر مایر به فرمانداری ارائه نشده است، 
ادامه داد: حتماً این گونه موارد به شهرداری منعکس 
شــده اســت، اما با توجه به اینکه مــد نظر بود یک 
منطقه به عنوان پایلوت ســامان دهی شــود، به دنبال 
بازرسی میدانی شورای شهر و شهرداری و دو بازدید 
معاون عمرانی استانداری و مدیرکل دفتر فنی از شهر، 

منطقه پشت ناسیونال به  عنوان پایلوت انتخاب شد.
ولــدی درخصوص محله نفت ســیاه )بلوار ملت( 
نیز خاطرنشان کرد: فعاً تنها منطقه پشت ناسیونال 
به عنــوان پایلوت و با تخصیص اعتبارات اســتانداری 
مدنظر بوده و در سایر مناطق شهرداری درحال انجام 

اقدامات لازم است.
فرماندار ویژه مایر یادآور شــد: پیشنهاد ما برای 
سامان دهی منطقه پایلوت پشت ناسیونال بیش از 10 
میلیارد تومان است و درتاش هستیم طی دهه فجر 

این طرح آغاز شود و طی سه ماه به سرانجام برسد.
وضعیت حاشــیه شــهر مایر به گفته شهروندان 
مایری مناســب نیســت و درهم آمیختگــی بافت 
مســکونی و تجاری در این مناطق )نه آن تجاری که 
موجب پیشرفت و ترقی شهر شود(، وجود تعمیرگاه ها 
و کارگاه هــای درب و پنجره ســازی از معضــات و 
مشــکات پیش روی اهالی است که با وجود انعکاس 
چندباره این موارد به مسئولان، متأسفانه هیچ اقدامی 
به منظور سامان  دهی نشده و این وضعیت ادامه دارد.

امــا آنچه در این میان مهم اســت، غیر بومی بودن 
فرماندار ویژه این شهرســتان اســت که ادامه این روند 
را تشــدید کرده و به دلیل عدم شناخت مناسب از شهر 
و مناطق مختلف، به  طور قطع اطاعات وی نیز بســیار 
محدود بوده و از مشکات شهر به ویژه مشکات حاشیه 
شــهر آگاهی ندارد که این امر خــود معضلی بزرگ در 
مســیر مدیریت این شهرستان است؛ متأسفانه به دلیل 
به کارگیری مدیران غیر بومی شاهد بروز چنین مواردی 

در بخش های مختلف در استان همدان هستیم.
به دنبال پیگیری مشــکل حاشــیه شهر مایر از 
فرماندار ویژه، ولــدی این گونه عنوان کرد که منطقه 
ناسیونال به عنوان پایلوت برای سامان دهی پیش بینی 
شــده و تاش می شــود با آغاز اجرای طرح در دهه 
فجر، یک برنامه حداکثر سه ماهه به منظور سامان دهی 
این منطقه انجام گیرد و در برنامه ای منســجم بحث 
آســفالت، کانال، برق و جدول گذاری منطقه پشــت 
ناســیونال به طول یک کیلومتر به طور هم زمان انجام 
شــود. اما آنچه در این میان مهم است اینکه با مطرح 
کردن مشکات ســایر مناطق حاشیه شــهر به ویژه 
منطقه نفت سیاه، فرماندار ویژه مایر این گونه عنوان 
کرد که ســامان دهی این مناطق برعهده شــهرداری 
است که این گفته جالب قابل تأمل بوده و این سؤال 
مطرح می شود که مگر این مناطق از شهر مایر جدا 
هستند که مســئولان برای رفع مشکات آن تاشی 

نمی کنند؟

سپهرغرب، گروه خبر: یک مجری پروژه های 
عمرانی با انتقاد از اهمال  بعضی از مســئولان 
»اســکای مال«، گفت: چرا  پروژه  به  نســبت 
ســرمایه گذار این پروژه قبل از دریافت مجوز 
شروع به ساخت وساز کرده؟ آن هم با آسیب ها 
و هزینه هایــی که در آینده به شــهر تحمیل 

می کند؟
مسعود صالحی با اشاره به اینکه بزرگ ترین نقد 
به پروژه »اســکای مال« تبعیض گذاشــتن با دیگر 
پروژه های اســتان است، اظهار کرد: به اسم حمایت 
از ســرمایه گذار موارد قانونی زیر پا گذاشــته شده 

است.
وی بیــان کرد: در تغییر کاربــری این زمین از 
اداری بــه تجاری که باید به کمیســیون ماده پنج 
می رفــت و تفکیک می شــد، روند طی شــده، اما 
پیش نویس کمیته فنی این کمیســیون نســبت به 
تغییــر کاربری و مصوبات، نــکات دیگری مبنی بر 
اینکه آنجا 30 تا 35 درصد تراکم داشــته باشــد، 
داشــته؛ یعنی از 9 هزار متر، سه هزار متر ساخته 

شود و مابقی باز بماند.
ایــن مهندس عمران خاطرنشــان کرد: مســئله 
ترافیک، هم جــواری، تأثیــرات اجتماعی و فرهنگی 
نکاتی اســت که در کمیســیون ماده پنج بررســی 
می شــود که کمیته فنی این کمیســیون نیز بررسی 
فنی دارد و بعد پیشــنهاد را به کمیســیون می دهد، 
مدیران آن دســتگاه ها نیز براســاس این پیشنهادها 
نکاتی را تصویــب می کنند که این اتفــاق در پروژه 
»اســکای مال« نیفتاده و فقط در کمیسیون تصویب 

شده، بدون اینکه به نکات فنی نگاهی داشته باشند.
وی با اشــاره به اینکه به خاطر حریم های امنیتی 
در خیابان هنرســتان از تقریباً 20 ســال پیش مردم 
منطقه اجــازه ندارند خانه های خود را بیش از ســه 
طبقه بســازند، گفت: اما به یک باره پــروژه ای به این 
شــکل می دهند که نقشه هایش حاکی از آن است که 

31 متر ارتفاع دارد.

صالحی با اشــاره به آنکه این تبعیض وارد است و 
مردم هم این اتفاقات را می بینند، تصریح کرد: در آن 
منطقه به خاطر عدم ارتفاع زیاد به دلیل حریم امنیتی، 
تراکم 80 درصد داده می شــد کــه در این پروژه نیز 
باید این موضوع رعایت می شــد، به شرطی که ارتفاع 
ندهنــد؛ درحالی که یک بار تراکــم 82 درصد گرفته 
شده با ســه طبقه به عاوه همکف و بعد هم در سال 
97 مجدد در کمیسیون مطرح شده و دو طبقه ارتفاع 
گرفته و تراکم هم بیشتر، گرچه که تراکم در طبقات 

زیرین صددرصد است.
وی با اشــاره به اینکه نکته دیگر آن اســت که در 
مجتمع های تجاری به هیچ وجه این تراکم را نمی دهند 
اما برای ایــن مجتمع تبعیض قائل شــده اند، افزود: 
محل قرارگیــری این پروژه نیز حــرف دارد که باید 
کمیســیون ماده پنج آن را بررسی می کرد؛ باید دید 
محل قرارگیری یک پروژه حدود 90 هزار متر زیربنا 

در یک معبر 24 متری منطقی است یا خیر؟!
صالحی با بیان اینکه اکثر پروژه های تجاری بزرگ 
در شــهرهای بزرگ کشور بیرون شــهر یا کنار شهر 
ساخته می شوند و یا با مرکز شهر حداقل 10 کیلومتر 
فاصلــه دارند، گفت: این پروژه با مرکز شــهر همدان 
حــدود یک ونیم کیلومتر فاصلــه دارد و در معبر 24 

متری قرار گرفته است.
وی با بیان اینکه اشتباهاتی در کشور اتفاق افتاده 
و نمونه آن ایجــاد پروژه »کوروش مــال« در اتوبان 
ســتاری تهران اســت، افزود: در یک اتوبان با عرض 
معبــر 60 متر، یک پروژه تجاری ایجاد شــده که از 
پــروژه 90 هزار متری »اســکای مال« هم کوچک تر 
بوده؛ با این قاعده که پروژه کوچک تر و زیربنا کمتر و 

در معبر 60 متری قرار گرفته است.
این مهندس عمران ادامه داد: گزارش های سازمان 
حمل ونقل ترافیک شــهرداری تهران هــرروز بدون 
استثنا در این اتوبان مقابل پروژه »ترافیک سنگین« 
است؛ حال چطور می شود به پروژه 90 هزار متری در 
خیابان 24 متری در مرکز شهر همدان که اتوبان هم 

نیســت و یک گره ترافیکی ابتدای شــکریه، چهارراه 
پاســتور، ابتدای هنرستان و ابتدای ســعیدیه دارد، 

اجازه ساخت داد؟
وی گفت: هم جواری با دو بیمارســتان اتفاقاً مزید 
بر علت است که این پروژه در آنجا نباید ساخته شود، 
چون اگر به هر دلیلی خــودروی اورژانس بخواهد از 
مسیر میرزاده عشقی، چه از بالا و چه از پایین و یا از 
هنرستان و پاستور بیاید و بیمار را به بیمارستان سینا 
یا فرشچیان برساند، با ترافیک این پروژه مواجه است 

و امکان حرکت نخواهد داشت.
صالحی افــزود: به گفته صاحبان پــروژه آنجا در 
روزهــای پنجشــنبه و جمعه حداقــل 10 هزار نفر 
بازدیدکننده خواهد داشــت و اگر فرض بر این تعداد 
باشــد، چه تعداد خودرو به این معبر اضافه می کند؟ 
حتی اگر پارکینگ هم تأمین کرده باشــند، خودروها 
از خیابان میرزاده عشقی یا پاستور می خواهند داخل 
ایــن مجتمع بروند و از این خیابان هم عبور می کنند 
که اگر یک آمبولانس در ترافیک بماند و خدای نکرده 
برای بیمار بدحالی اتفاقی بیفتد، چه کســی پاسخگو 

است.
وی بــا تأکیــد بر آنکه مســئولانی کــه کوتاهی 
می کنند باید پاسخگو باشند، گفت: حداقل اتفاقی که 
در این پروژه می افتد، ترافیک شــدید است و درحال 
حاضر و هنگام احداث آن نیز کاماً مشخص بوده که 
به دلیل حجم خاک بــرداری کامیون هایی که درحال 
رفت وآمد هستند و خاک برداری انجام می دهند، باعث 

ترافیک شده اند.
این مهندس عمران تصریح کــرد: حجم ترافیک 
هر کامیون را برابر 10 ســواری می دانند که در زمان 
احداث این پروژه پلیس راهور و ســازمان حمل ونقل 
ترافیک گفته اند در یک ساعاتی از روز نمی توانند کار 
انجام دهند، چون باعث ترافیک می شــوند؛ از طرفی 
خاک برداری پروژه به شب ها موکول شد که ساکنین 
منطقه نســبت به اینکه آســایش ندارنــد، اعتراض 
کردنــد و این موضــوع باعث ادامه کار در روز شــد، 

اما گویا پلیس راهور هم محدودیت هایی قائل شــده 
که در ســاعات اول صبح، نزدیک ظهر و غروب اجازه 

خاک برداری ندارند.
صالحــی افزود: نخســتین فکری کــه برای حل 
ترافیک این خیابان می شــود آن اســت که معبر 24 
متــری را عریــض کنند، یعنی حداقل از هر ســمت 
خیابان یــک لاین به رینگ خیابان اضافه شــود که 

بخشی از ترافیک را بتواند حل کند.
وی با اشــاره به اینکه اگر پنج متر از سمت راست 
میرزاده عشــقی و پنج متر از ســمت چپ آن درنظر 
بگیریم و قرار باشــد کل خیابان تعریض شــود تمام 
ساختمان های آن خیابان باید توسط شهرداری تملک 
شــود، خاطرنشــان کرد: اگر به قیمت امروز حساب 
کنیم، حداقــل قیمتی که می توان برای هر متر مربع 
زمین هــای بر خیابان گذاشــت، 100 میلیون تومان 
اســت که اگر طول خیابان یک هزار و 250 متر باشد 
و در دو ضرب شــود، این عدد چیزی حدود دو هزار 
و 500 میلیارد تومان اســت که به مدیریت شهری و 

شهرداری تحمیل می شود.
ایــن مهندس عمران با بیان اینکه دو هزار و 500 
میلیارد تومان از ســرمایه مردم کــه می تواند هزاران 
مشــکل را در شــهر حل کند فقط باید برای تعریض 
خیابانی که درحال حاضر ضرورتی ندارد هزینه شود، 
گفــت: از طرف دیگر اگر بخواهند تقاطع هم ســطح 
ایجاد کنند که مشــابه آن در سطح شهر وجود دارد، 
نارضایتی زیادی ایجاد می شــود و هزینه های زیادی 
خواهد داشــت و ماننــد پلُ های شــریعتی و تختی 

مشکل آفرین خواهد بود.
وی خاطرنشان کرد: در طرح جامع شهری همدان 
خیابان های اصلی رینگ اول پیاده راه خواهند شــد و 
اصولاً ایجاد پلُ شــریعتی و تختی کاماً اشتباه بوده 
و واقعاً این همه هزینه های اشــتباه کجا می رود و چرا 

مدیریتی روی آن نیست؟!
صالحی با بیان آنکه این آســیب هایی اســت که 
به لحاظ مالی یک پروژه متوجه شهر می کند و ازلحاظ 
اجتماعی هم آسیب هایی وجود دارد و مسائلی ایجاد 
خواهد شــد، گفت: مردم این معضات را می بینند و 
نگاهشان نســبت به مدیران استان یک نگاه ناامیدانه 
خواهد بود، باید مســئولان دقت و مراقبت کنند که 

چنین اتفاقاتی رخ ندهد.
وی با اشاره به آنکه این پروژه می تواند مانند بقیه 
پروژه ها و مال هایی که در کشــورها و یا شــهرهای 
مختلف ایران ساخته می شــود در کنار شهر در یک 
کریدورهــای اصلی قرار گیرد و باعــث بروز ترافیک 
نشــود، افزود: گرچه به لحــاظ رویکردی و عملکردی 

مال ها در دنیا به زباله دان می روند.
ایــن مهنــدس عمــران و مجــری پروژه های 
عمرانــی گفت: متأســفانه در کشــور ما برخی به 
دنبال این هســتند تا اتفاقاتی که در کشــورهای 
غربی افتاده و نتیجه مثبتی نداشــته را در ایران 

کنند! پیاده سازی 
وی یادآور شــد: باید بررســی کرد کــه ازلحاظ 
اقتصادی کدامیک از مدل هــا نظیر اقتصادهای خُرد 
یا کان و یا گستردگی های تجاری در مناطق مختلف 
شــهرها کارآمد اســت که به راحتی به لحاظ علمی و 
کارآمدی قابل بررسی و احصا بوده و نتایج مشخصی 

هم در کل دنیا دارد.
صالحی با بیان اینکه وقتی مال ســازی را در مرکز 
شهر همدان ایجاد می کنند جزء استثناها است، گفت: 
در این ساختمان گودبرداری می کنند و این اتفاق در 
قالب تعریض برای هیچ فردی در گوشه  و کنار و مرکز 
شــهر اتفاق نمی افتد، سؤال این است که چطور برای 

این پروژه اجازه داده  شده است؟
وی با اشــاره به اینکه تقریباً زمینی به مســاحت 
9 هــزار متر و عمق 32 متر را شــروع به گودبرداری 
کردند که با مصوبه شورای شهر به 10 درصد محدود 
شــده، افزود: در این خصوص مالکان پروژه گفته اند 
کــه ما می خواهیم مطالعات خــاک را انجام دهیم، با 
توجه به دســتگاه های به روزی کــه در حوزه مطالعه 
خاک وجود دارد، نباید این اتفاق می افتاد؛ در کشــور 
دستگاه هایی داریم که می توانند گمانه هایی به عمق 
60 متر تا 90 متر را حفاری کنند و نمونه های خاک 
را از عمــق 60 تا 90 متر هم بیرون آورند و آزمایش 

خاک را انجام دهند.
این مجــری پروژه های عمرانی ادامــه داد: آن ها 
می گوینــد می خواهیــم خاک برداری انجــام دهیم، 
اجازه دهید این کار صورت گیرد و از عمق 32 متری 
آزمایش خاک را انجام دهیم که حال شورای شهر به 

10 درصد محدودشــان کرده، اما بازهم 10 درصد را 
رعایت نکردند و در کل سطح زمین گودبرداری انجام 

شده است!
وی با بیان اینکــه هیچ نهاد نظارتی از مجموعه 
شــهرداری و مجموعه های دیگر هم نظارت نداشته 
که چرا مصوبه شــورای شــهر رعایت نشده است، 
گفت: آزمایش مکانیک خاک انجام شــده در ســال 
97 تــا عمق 54 متری بوده و نتایج آن مورد تأیید 
نظام مهندسی اســت، اما چرا باز این نتایج را کنار 
می گذارند و شــروع بــه گودبرداری بــدون مجوز 

می کنند؟
صالحی بیان کرد: وقتی یک پروژه ای با این وسعت 
را بخواهند گودبرداری کنند، درواقع مدیران استان را 

در عمل انجام شده قرار می دهند.
وی تصریــح کرد:  یک گودبــرداری 32 متری به 
مســاحت 9 هزار متر انجام شود، بعداً مسئولان باید 
بگویند مجبوریم اجازه بدهیم ساخته شود و گود 32 
متر را در شهر چکار کنیم؟ ازلحاظ امنیتی خطرناک 
اســت و هر لحظه امکان دارد رانــش زمین و رانش 

بیمارستان اتفاق بیفتد.
این مهندس عمران با اشاره به اینکه چرا مسئولان 
ذی ربط نسبت به این مسئله حساس نیستند و جلوی 
کار را نمی گیرند، گفت: چرا ســرمایه گذار و صاحبان 

این پروژه را مانند بقیه پروژه ها نمی بینند؟
وی با بیان اینکه اهمال  بعضی از مسئولان نسبت 
به جلوگیــری از این پــروژه را می بینیم چراکه قبل 
از دریافت پروانه ســاختمان شــروع به فعالیت کرده 
اســت، تأکید کرد: در گوشــه ای از شهر اگر فردی از 
قشر ضعیف و یا متوســط بخواهد اتاقکی بسازد، اگر 
بــدون مجوز این کار را انجام دهد، بافاصله مأمورین 
شهری آنجا حاضر می شوند؛ البته منکر اجرای قانون 
نیســتیم، اما حرف این است که قانون باید برای همه 

رعایت شود.
صالحی با اشاره به اینکه معلوم نیست چه فشارها 
و حمایت هایی پشــت این داســتان غیر کارشناسی 
اســت، گفت: آیا مسئولان به نقاط کارشناسی مسئله 
دقــت کرده اند و حاضر هســتند مطالعه ای برای آن 
داشته باشند تا بدانند آسیب های کار بدون مجوز در 

شهر چقدر است؟!

خبری از تزریق قطره چکانی هم نیست؛

2 میلیارد اعتبار بازآفرینی جداره سازی پیاده راه کجاست؟
معاون شهردار همدان: پیشروی جداره سازی بوعلی با اعتبارات داخلی شهرداری

مناطق مختلف شهری با چشم عدالت دیده شوند؛

وعده فرماندار ملایر جهت سامان دهی سه ماهه منطقه ناسیونال
منطقه نفت سیاه نیز جزئی از شهر است، سامان دهی شود

مسئولان پاسخگوی اهمال  در »اسکای مال« باشند

نگاه تبعیض آمیز در پروژه اقدامی غیر قانونی است


